



Referat af stormøde i Udviklingsrådet d. 25. november 2025 kl. 18:30 – 20:30 i Haastrup Forsamlingshus

Dagsorden:

1. Valg af dirigent
2. Valg af referent
3. Opsamling på dialog om temaer om lokalplan, jf. de rundsendte debatspørgsmål, se bilag
4. Status på Den Grønne Trepert, v. Mikael
5. Beredskab – forberedelse på kriser, v. Anstina
6. Drøftelse af standard og frivillighed i vedligeholdelse af grønne områder, spørgsmål fra menighedsrådet i forbindelse med vedligeholdelse af Lutherlunden, v. Mary
7. Status på Udviklingsrådets arbejde det sidste år, v. Klaus
8. Nyt fra foreningerne
9. Nyt fra Fynsland
10. Status på økonomi – regnskab
11. Valg til forretningsudvalg (fire medlemmer)
12. Eventuelt

Deltagere:

Anstina Krogh (AK), Michael Krogh (MKr), Karl Olav Nielsen (KN), Mary Stage (MS), Niels Peter Ellegaard (NE), Bent Sørensen (BS), Søren Sanderhoff (SS), Klaus Majgaard (KM), Mikael Kristensen (MK),

Referat:

KM bød velkommen og begrundede, hvorfor vi er nødt til at dele mødet i to, et stormøde samt et konstituerende møde.

*Ad 1 Valg af dirigent*

AK blev valgt.

*Ad 2 Valg af referent*

MK blev valgt.

*Ad 3 Opsamling på dialog om temaer om lokalplan, jf. de rundsendte debatspørgsmål, se bilag*

KM gennemgik historikken og spurgte til, hvad der har været af tilbagemeldinger.

KM: Det har været oppe i Menighedsrådet og i Forsamlingshusets bestyrelse. I begge fora var

landsbyen, hører jeg. Så kan vi få unge ind i de store boliger og de ældre kan blive i byen, når deres boliger bliver for store.

NE: Status på Pilekrogen er, at det lige nu er gået i stå, da udbuddet blev dyrere end ventet. Vi har forventninger til en ny løsning, som forhåbentlig er på vej fra Christiansborg.

KM: Alle er vist positive eller neutrale i forhold til Grevens Kilde.

SS: Ja, jeg har også kun hørt positivt og gerne alternative boligformer.

MS: Vores landsby ligger i den lave ende i FMK i forhold til indbyggernes indtægt. Derfor ville det også være godt med nye tilflyttere.

KM: Kan vi få trafiksikkerhed med i en lokalplan?

NE: Vi kan godt få det ind, som en del af en helhedsplan. – Vi skal have de kørende i Bygaden til at køre på de gående præmisser.

KM: Jeg har talt med Sten Severin om problemet med hurtigt kørende traktorer i Bygaden. De må kun køre 40 km/t i byen er de instrueret i, men der har været meget trafik i forbindelse med høsten.

Opsamling KM:

- Bosætning
- Trafik
- Natur
- Vandgener (Trebjerg, Branddammen, Svinget ved Hanne og Helmut)
- Brobymodellen i forhold til frivilligt arbejde

KM tjekker, om vi fortsat er på programmet i forhold til udarbejdelse af lokalplan til foråret.

#### *Ad 4 Status på Den Grønne Trepert, v. Mikael*

MK orienterede om, at vi i FMK i vores område er på 120 % i forhold til målet, så der er en forhåbning om, at det vil være muligt at indgå aftaler, så målet opfyldes. Der er et kommunalt løfte om mere borgerinddragelse, når de berørte områder er frikøbt og skal ændres.

#### *Ad 5 Beredskab – forberedelse på kriser, v. Anstina*

AK foreslår, at vi i Haastrup går sammen om at hjælpe hinanden med oprettelse af beredskabsvenner. AK vil gerne koordinere indsatsen. Skal vi også have en overordnet "hvor går vi hen", så vi er bredte, hvis det sker. Købmanden kunne have en beredskabskasse, der indeholdt det, som er anbefalet.

KM: Det er en god ide, vi har i menighedsrådet også været omkring emnet. Kirken skal være åben i den slags situationer. Vi skal holde hinanden i loop'et.

NE: Vi kunne også have en gruppe, hvis telefonnumre var kendte.

KN: Kunne det ikke være en opgave for hjertestarterforeningen?

NE: Den tager jeg med bestyrelsen i april.

SS: Vi skal vel samles i kirken eller skolen ved klokkeringning i en sådan situation.

KM: Ja, og vi er ved at få indkøbt et klokkereb, så vi ikke er afhængige af strøm for at kunne ringe os sammen.

AK: Jeg går lidt videre med det, og afventer NEs tilbagemelding.

*Ad 6 Drøftelse af standard og frivillighed i vedligeholdelse af grønne områder, spørgsmål fra menighedsrådet i forbindelse med vedligeholdelse af Lutherlunden, v. Mary*

MS: Vores to årlige arbejdsdage kører fint, men vi bliver ældre, så snart bliver vi udfordrede. Vi vil gerne slå det to gange om året, selvom det er skidt for biodiversiteten.

MK: Jeg mener vi skal prøve at få det meldt ud, så der kommer nye folk med buskryddere, når vi nu har en vision om oget biodiversitet.

SS: Vi skal væk fra, at det kun er "Tordenskjolds soldater", som trækker læsset.

AK: Vi har også en udfordring på Stranges Plads, som vi skal have imødekommet.

*Ad 7 Status på Udviklingsrådets arbejde det sidste år, v. Klaus*

KM: Fra august 2024 arbejdede vi i tre arbejdsgrupper med HHs projekt. Det gav en del modeaktivitet, som mundede ud i Stormødet, som afviste projektet. Den afstemning resulterede i en erkendelse af at vores 2022 strategi skulle genbesøges. Det gav mødet i august, hvor vi prøvede at gennemløbe et Landsby 360° forløb.

En beklagelse kan være, at det er svært at få stor opbakning til møder, hvor der ikke er "noget på spil" – hvordan får vi flere til at involvere sig i det daglige er udfordringen.

"Beretningen" godkendt med applaus.

*Ad 8 Nyt fra foreningerne*

Menighedsrådet - MS: Rikke er tilbage 1. december og holder i marts oplæg i foredragsforeningen.

KM: Vi taler i rådet også om, hvad vi skal gøre med gravsten, når gravene nedlægges – det er vi i dialog med folkemindesamlingens bestyrelse om.

Hjertestarterforeningen - NE: Hjertestarterforeningen skal have skiftet batterier i starterne, og vi skal i den anledning nu selv betale – der har været to udrykninger i år.

Forsamlingshuset - KM: Der er julefrokost og juletræsfest og på næste møde planlægger vi næste års aktiviteter. Vi ser snart ind i et behov for udskiftning af taget. AK: Renoveringspuljen kan måske hjælpe.

Idrætsforeningen - BS: Vi er kede af, at der ikke længere er fodbold. Byfesten gik fint, og ellers kører alt, som det plejer.

Foredragsforeningen - KN: I Helios har der over seks uger været naturvidenskabelige foredrag fra Århus Universitet, som lokalforeninger også kan tilmelde sig. Det prøver vi at følge op på i foredragsforeningen i samarbejde med forsamlingshuset. Der er gratis adgang med salg af mad og drikke. Det starter op med et pilotarrangement i september 2026.

*Ad 9 Nyt fra Fynsland*

Der er Landsbytopmøde på tirsdag i Ryslinge – ingen tilmeldte fra Haastrup – udover MK.

Også Fynsland er lidt udfordrede på deltagelse i større arrangementer, da der kun er 30 tilmeldte til Landsbytopmødet.

Årsmødet i Fynsland afholdes d. 10. marts 2026 – inden da er der Egnsmøde i Faaborgegnen d. 29. januar 2026.

*Ad 10 Status på økonomi – regnskab*

Udviklingsrådets saldo i banken er d.d. 68.540, 11 kr.

Indtægter stammer fra kommunale tilskud.

Alle driftsudgifter afholdes af rådets sponsor, DTE.

Ad 11 Valg til forretningsudvalg (fire medlemmer)  
KM, NE, MK og MKr blev valgt med applaus.

*Ad 12 Eventuelt*

18. december 18:30 er der åbent hus på Toften hos Rie og Poul – alle er velkomne til at komme og fejre vores nye borgmester.

MK – d. 26. november 2025

